
Capitalizare de aproape un miliard de lei
pentru AROBS, cu 50% peste cea
obþinutã în urma plasamentului privat
lMihai Cãruntu, AAFBR: ”AROBS are toate ingredientele sã devinã o companie de referinþã pentru Piaþa Reglementatã a bursei noastre”l ”Pentru investitori va fi
important ca ponderea veniturilor recurente ale companiei sã fie cât mai mare în totalul veniturilor”, spune analistul financiarl Cristian Tudorescu, consultant financiar:
”Simpla migrare cãtre prima piaþã a BVB nu induce o evoluþie pozitivã pe termen mediu-lung pentru acþiune; rezultatele financiare vor fi vectorul principal”

Mihai Cãruntu: ”AROBS
se alãturã marilor
companii private listate
în ultimii ani prin
IPO-uri la Bursa
de Valori Bucureºti”

Mihai Cãruntu, vicepreºedinte al
Asociaþiei Analiºtilor Financiar-Ban-
cari din România (AAFBR), este de pã-
rere cã AROBS are toate ingredientele
sã devinã o companie de referinþã pen-
tru Piaþa Reglementatã a BVB.

Analistul ne-a declarat: ”Orice com-
panie care se listeazã pe Piaþa AeRO
trebuie sã îºi propunã sã ajungã pe Pia-
þa Reglementatã. Miza constã în
atragerea investitorilor instituþionali
români (fonduri de pensii, fonduri mu-
tuale), precum ºi strãini în acþionariat,
ceea ce susþine creºterea în timp a valo-
rii de piaþã a companiei.

Prin aceastã promovare, AROBS se
alãturã marilor companii private listate
în ultimii ani prin IPO-uri la Bursa de
Valori Bucureºti, asa cum sunt MedLife,
Digi, Purcari, Sphera, Transport Trade
Services sau Aquila”.
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”Dorimsãajungem«unicorn»,
înmaximumcinciani”

(Interviu cu Voicu Oprean, fondatorul ºi CEO AROBS Transilvania Software)

l ”Am arãtat cã suntem o companie care meritã sã fie prezentã în Piaþa Principalã a BVB, prin prisma lichiditãþii,
a transparenþei ºi a rezultatelor”l ”Vrem sã creºtem accelerat, motiv pentru care avem aceastã campanie intensã
de achiziþii, dar creºtem ºi organic”l ”Ceea ce ne diferenþiazã este resursa umanã”

Reporter: AROBS Transilvania
Software a împlinit 25 de ani de acti-
vitate. Cum aþi descrie, pe scurt, parcursul
de pânã acum al companiei pe care aþi
fondat-o?

Voicu Oprean: Am fondat AROBS
în 1998, imediat dupã ce m-am întors
din Statele Unite, unde eram angajat la
o firmã, fâcând în acelaºi timp un MBA
la Universitatea Babeº-Bolyai. Am
fondat compania în varã, în momentul
în care se desfãºura Turul Franþei. Nu a
fost o perioadã uºoarã ºi cred cã a durat
cam ºapte ani de zile pânã sã atingem o
cifrã de afaceri de un milion de dolari.
Ulterior, un fond de private equity din
Finlanda a intrat în firma noastrã cu
10%, deþinere pe care am rãscum-
pãrat-o ºapte ani mai târziu. Cred cã
atunci a fost primul moment în care
ne-am gândit la bursã, deoarece parte-
nerii finlandezi doreau o evaluare justã
(engl. fair value). Cred cã au fãcut
exit-ul în 2012. Atunci am devenit so-
cietate pe acþiuni ºi ne-am gândit pen-
tru prima datã la listare. Nu eram pre-

gãtiþi în acel moment, poate nici piaþa
nu era unde ar fi trebuit sã fie, dar am
fãcut-o în 2021. Acestea ar fi cele trei
momente importante ale companiei
AROBS unde acum sunt acþionar
împreunã cu alþi peste 5.000 de acþionari,
atât firme cât ºi acþionari de retail.

Reporter: Trecerea unei companii
din Piaþa AeRO pe Piaþa Principalã a
Bursei de Valori Bucureºti echivaleazã
cu o promovare într-o ligã superioarã.
Ce semnificaþie are aceastã promovare
pentru AROBS Transilvania Software?

Voicu Oprean: Fãcând o paralelã
cu fotbalul, aº spune cã trecem din liga
micã în liga mare. În cei doi ani de zile
de când ne pregãtim pentru acest mo-
ment, cred cã am arãtat cã suntem o
companie care meritã sã fie prezentã în
Piaþa Principalã, atât prin prisma lichi-
ditãþii, a transparenþei ºi a rezultatelor
oferite.
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AROBSîncifre
G

rupul Arobs este un holding
în structura cãruia se regã-
sesc 25 de firme controlate
de AROBS Transilvania
Software S.A. – ca societate

parentalã. Întrucât opereazã în 9 þãri,
AROBS Transilvania Software
S.A. poate fi consideratã o com-
panie transnaþionalã ce oferã di-
rect sau prin filialele sale servicii
software, sisteme integrate,
dezvoltare de software la co-
mandã, în industria automotive,
managementul flotelor, “Life
sciences”. Divizia servicii sof-
tware este pilonul principal al grupului,
dar sistemele integrate nou lansate se
extind rapid. Expertizele software servi-
ces sunt: industriile Automotive, Aero-
spaþial, Marin, Medical Devices, Clini-
cal Trials, IoT, Travel, Enterprise Solu-
tions, Fintech, Intelligent Automation.

Înfiinþatã în 1998, AROBS Transil-
vania Software S.A. a evoluat incre-
mental, înregistrând o evoluþie mai ra-
pidã începând cu 2005-2006, dacã
luãm în considerare cifra de afaceri.
Dezvoltarea mai accentuatã s-a produs
în ultimii cinci ani. Comparativ cu alte

firme care au cãutat o expansiune rapi-
dã, fãrã consolidare, AROBS Transil-
vania Software S.A. a pus accent mult
timp pe faza de creativitate ºi consoli-
dare, ceea ce i-a permis mai cu seamã
în ultimii ani sã treacã într-o fazã de ex-

pansiune în þarã ºi strãinãtate,
prin preluãri de firme.

Construind relaþii de partene-
riat cu firme mari, dar ºi prin fi-
lialele sale, AROBS Transilvania
Software S.A. lucreazã în tran-
zacþii clasice la comandã, în lan-
þuri de valoare modulare (sub-
contractare), dar ºi în lanþuri de

valori relaþionale, în care existã o de-
pendenþã reciprocã ºi niveluri ridicate
de specificitate a activelor.

În 2023, au fost fãcute 5 achiziþii,
dintre care cel puþin douã preluãri stra-
tegice: Future WorkForce Global
(FWF) ºi Syderal Polska.

Achiziþia Future WorkForce Global
(FWF) a consolidat poziþia grupului
Arobs pe piaþa vest europeanã în Robo-
tic Process Automation (RPA), Artifi-
cial Intelligence (AI) ºi Machine Lear-
ning (ML) .

(continuare în pagina 3)
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A
ROBS Transilvania Software
(AROBS) este, din toate punctele de
vedere, o companie adecvatã Pieþei
Reglementate a Bursei de Valori Bu-

cureºti (BVB), unde poate sã devinã unul dintre
cei mai importanþi emitenþi ai pieþei noastre de
capital. Prin promovarea în prima ligã busierã,
AROBS va apãrea pe radarele marilor investito-
ri instituþionali, precum fonduri de pensii sau
fonduri mutuale, care vor putea astfel sã inclu-
dã titluri ale companiei de IT în portofoliile lor.
Dar, simpla trecere în Piaþa Reglementatã a
BVB nu garanteazã o dinamicã pozitivã pe ter-
men mediu ºi lung a preþului acþiunilor compa-
niei, ci este necesar ca AROBS sã continue sã
aibã afaceri ºi profituri în creºtere, spun ana-
liºtii consultaþi de ziarul BURSA.
Înaintea promovãrii în Piaþa Reglementatã a
BVB, compania de IT avea o evaluare bursierã
de aproape un miliard de lei (950 de milioane),
de departe cea mai mare din indicele BETAeRO,
în care deþinea ºi cea mai mare pondere.

A
ROBS Transilvania Software, cea mai mare companie de IT de la Bursa de Valori Bucureºti
(BVB), þinteºte statutul de unicorn într-o perioadã de pânã la cinci ani, spune Voicu Oprean,
fondatorul ºi CEO al AROBS, emitent care astãzi promovezã din Piaþa AeRO în Piaþa Regle-
mentatã (Principalã) a BVB. Un unicorn este o companie de obicei de tehnologie, a cãrei eva-

luare se ridicã la cel puþin un miliard de dolari.
Fondatorul AROBS considerã cã programul Made in Romania al bursei noastre, din care dezvoltatorul de
software la comandã a fãcut parte chiar de la prima ediþie, a fost cel mai bun mod de a pregãti listarea
companiei. ”Am reuºit sã ne asigurãm finanþarea, iar investiorii din plasamentul privat au beneficiat de
creºtere. Am bãtut inflaþia, ceea ce probabil este cel mai important element, iar evoluþia preþului acþiunii
este peste cea a indicelui BETAeRO”, spune Voicu Oprean.



PIATA DE CAPITAL

”Dorim sã ajungem «unicorn»,
în maximum cinci ani”

(Interviu cu Voicu Oprean, fondatorul ºi CEO AROBS Transilvania Software)

(urmare din pagina 1)
Voicu Oprean: Când am realizat ma-

jorarea de capital ºi am deschis structura
acþionariatului, prin plasament privat ur-
mat de ieºirea pe bursã în decembrie
2021, am ridicat bani pentru a face achi-
ziþii. Iatã cã am reuºit sã realizãm acele
achiziþii – am fãcut nouã în ultimii ani, cu
o frecvenþã de una pe trimestru, ceea ce
poate sã arate investitorilor cã ºtim ce fa-
cem, ºtim cum sã facem ºi totodatã cã
vrem sã creºtem ºi mai mult. Dorinþa
noastrã, pe care am menþionat-o de mai
multe ori cu alte ocazii, este sã ajungem
unicorn într-o perioadã de trei pânã la
cinci ani. Unicorn în tehnologie pe zona
de servicii ºi pe zona de produse - cele
douã zone în care excelãm în piaþa româ-
neascã.

Promovarea este importantã pentru
noi, intrãm în acelaºi ring cu marii jucã-
tori ai bursei ºi ne dorim sã fim incluºi în
indicele BET sau în ceilalþi indici ai
BVB. Ne dorim sã fim un reprezenant al
IT-ului din România, prezent în prima
categorie a bursei.

Reporter: Prin dimensiune, AROBS
Transilvania Software ar fi fost eligibilã
pentru listare direct în Piaþa Principalã.
De ce aþi preferat sã intraþi în arena bur-
sierã prin Piaþa AeRO ?

Voicu Oprean: Am avut discuþii cu
reprezentanþii bursei cu peste cinci ani
înainte de listare, dar nu am fost sutã la
sutã pregãtiþi. Piaþa AeRO este antica-
mera bursei, ceea ce îþi dã o anumitã fle-
xibilitate ca sã reuºeºti sã faci raportãrile
la timp, sã îþi aliniezi auditorii, echipa, sã
implementezi toate politicile necesare ºi
sã ai structura de guvernanþã pe care ºi-o
doresc investitorii la bursã. Am fost pre-
zenþi chiar la prima ediþie a programului

Made in Romania lansat de Bursa de Va-
lori Bucureºti, considerând cã astfel este
cel mai bun mod de pregãti listarea.

Evident cã existã ºi opþiunea prin care
sã lucrezi între ºase luni ºi un an cu niºte
consultanþi, sã faci toate investiþiile ºi ul-
terior sã faci listarea. Dar noi preferãm sã
mergem pas cu pas, cum spunem plastic
în companie: ”Sã schimbãm roata
maºinii în vreme ce maºina funcþionea-
zã, fãrã sã ne oprim ca sã intrãm la
pit-stop ºi sã schimbãm toate roþile oda-
tã. Noi le schimbãm pe rând, în timp ce
maºina merge”.

Reporter: În industria dezvoltãrii de
software la comandã concurenþa este
foarte puternicã ºi globalã. Cum se pozi-
þioneazã AROBS Transilvania în indus-
trie? Ce vã diferenþiazã de competitori?

Voicu Oprean: Noi activãm în multe
zone geografice. De exemplu, avem con-
tactori din Vietnam, lucrãm în piaþa euro-
peanã, avem parteneriate ºi clienþi care
au lucrat sau lucreazã în India, Mexic sau
America Latinã. Iar ceea ce ne diferen-
þiazã este resursa umanã. O spun foarte
clar ºi tranºant – calitatea ºi nivelul oa-
menilor pe care-i avem ºi care sunt în
România ne face eligibili pentru a lucra
cu parteneri din afarã. Noi livrãm mai de-
grabã proiecte, proiecte de R&D (Cerce-
tare ºi Dezvoltare), proiecte interesante
clienþilor care aduc plusvaloare. Evident,
sperãm ca aceastã plusvaloare sã se re-
flecte în cifre.

Noi nu suntem o piaþã ca India, în care
existã aproximativ un milion de absol-
venþi de IT în fiecare an. În România dis-
cutãm de zeci de mii de absolvenþi. Iar
ideea noastrã este sã reuºim sã consoli-
dãm ºi sã aducem aceste resurse în piaþã
la un nivel reprezentativ. Avem multe

exemple în acest sens în piaþa internaþio-
nalã. În aceastã industrie, ”size matters”.
Adicã conteazã foarte mult numãrul re-
surselor, numãrul oamenilor, mãrimea
proiectelor pe care le accesãm. Noi vrem
sã creºtem accelerat, motiv pentru care
avem aceastã campanie intensã de achi-
ziþii dar creºtem ºi organic.

Avem doi piloni – zona de servicii ºi
zona de produse. Zona de servicii are în
mod clar o creºtere acceleratã, iar în zona
de produse, unde de asemenea vrem sã
creºtem, suntem prezenþi în patru þãri. De
exemplu, Aeroportul din Jakarta folo-
seºte soluþiile AROBS pentru localizarea
flotei de maºini. Primãria din Chiºinãu
foloseºte soluþia noastrã de monitorizare
a parcului auto. Pânã acum ceva vreme,
fiscul din Ungaria folosea soluþia noastrã
pentru maºinile de intervenþie din þarã.
De asemenea, suntem prezenþi pe piaþa
din Bucureºti. Pentru zona de produse
avem peste 11.000 de clienþi care ne fac
relevanþi, iar prezenþa localã este foarte
importantã.

Reporter: Aþi menþionat resursa
umanã. În industria IT&C salariile sunt
mari iar specialiºtii au oportunitãþi diver-
se. Cum vã recrutaþi resursa ºi mai ales
cum reuºiþi sã o reþineþi?

Voicu Oprean: În primul rând sun-
tem prezenþi în toate centrele universita-
re pe care noi le numim ”first tier” din
punctul de vedere al mãrimii - adicã,
Cluj, Bucureºti, Iaºi ºi Timiºoara. De
asemenea, suntem prezenþi în alte centre
universitare precum Craiova, Târgu
Mureº, Baia Mare, Arad sau Suceava.
Prin urmare, resursa umanã este în mare
parte localã. Dar suntem prezenþi ºi în
Chiºinãu, în Budapesta avem centre de
dezvoltare atât pe zona de produse cât ºi
pe zona de servicii. De asemenea, avem
colegi în Statele Unite, Germania, Marea
Britanie sau Olanda. Aº spune cã peste
95% din resursa umanã este din Româ-

nia ºi þãrile din jur.
Despre cum reuºim sã o reþinem -

cred cã, în primul rând, am reuºit sã cre-
ãm în cadrul companiei o culturã pro oa-
meni. Suntem atenþi la nevoile lor de
dezvoltare ºi am reuºit sã creãm un cadru
hibrid de muncã. Astfel, pentru noi în pe-
rioada pandemiei, trecerea de la lucrul la
birou la lucrul practic de oriunde a fost
uºoarã ºi chiar am reuºit sã creºtem în
acea perioadã. Cred cã am reuºit sã
creºtem în primul rând prin prisma pro-
iectelor, a oamenilor care sunt atraºi de
companie, iar odatã cu listarea am imple-
mentat un Employee Stock Option Plan
(ESOP), care a ajuns la a treia ediþie. Prin
acest program, angajaþii devin parte din
business, care are o creºtere anualizatã
de 25-28% faþã de momentul plasamen-
tului privat. Cred cã este un stimulent su-
ficient pentru colegi, ca sã devinã parte-
neri în povestea noastrã ºi sã rãmânã cu
noi pe mai departe.

Reporter: AROBS are o strategie de
creºtere bazatã atât pe dezvoltare organi-
cã, cât ºi prin achiziþii de companii. Ce
avantaje are fiecare dintre cele douã me-
tode ºi cum se completeazã?

Voicu Oprean: În primul rând,
ne-am dat seama cã achiziþia de clienþi
noi devine destul de dificilã. Pe de altã
parte, companiile achiziþionate sunt foar-
te competente pe niºele lor. De exemplu,
fosta Enea Software Services Romania,
actualmente AROBS Engineering, este
o companie prezentã pe câteva verticale
unde noi nu eram prezenþi. Mai exact
embedded (n.r. dispozitive încorporate)
pe zona medicalã, aerospaþialã ºi marinã.
Noi suntem foarte concentraþi pe partea
de embedded pentru industria automoti-
ve, aºa cã aceste zone ne-au completat
portofoliul. De asemenea, achiziþia
SYDERAL Polska, redenumitã acum
AROBS Polska, a adus o completare în
zona aerospaþialã, a adus noi clienþi ºi

ne-a deschis o nouã linie de business în
Polonia, cu echipã localã, management
local ºi resurse locale, pe care vrem sã
le folosim pentru dezvoltarea compa-
niei.

În zona de produse achiziþionãm atât
soluþii tehnice, cât ºi clienþi. Aceste re-
surse contribuie la creºterea noastrã ºi
astfel avem acces la proiecte mai mari ºi
mai interesante, care aduc mai multã plus-
valoare pentru clienþi ºi oameni.

Reporter: Care sunt planurile de dez-
voltare ale AROBS Transilvania Sof-
tware pentru urmãtorii trei-cinci ani? Pu-
teþi sã detaliaþi pe domenii de activitate,
zone geografice, etc.?

Voicu Oprean: Pe zona de produse
ne dorim, în primul rând, o consolidare a
prezenþei noastre în piaþa româneascã.
Dorim sã achiziþionãm mai multe firme
mici, care sã se conecteze la platforma
TrackGPS – o platformã maturã care
aduce plusvaloare ºi are 11.000 de cli-
enþi. Prin urmare, vrem sã creºtem numã-
rul clienþilor din România.

De asemenea, experienþa din ultimii

cinci ani din Asia ne-a învãþat specificul
acelei pieþe, care este incredibil de dez-
voltatã ºi dinamicã, precum ºi cum am
putea sã o penetrãm. Avem discuþii pen-
tru achiziþii în Asia, sperãm sã reuºim sã
le finalizãm ºi sã ne creºtem prezenþa în
acea piaþã.

În zona de servicii vrem sã fim un
jucãtor în Europa Centralã ºi de Est.
Este o regiune oarecum instabilã, din
cauza apropierii de zona de conflict,
dar este o regiune pe care o cunoaºtem.

Suntem prezenþi în România, Polonia,
Ungaria, Moldova, ºtim ce livrãm ºi
suntem angajaþi sã respectãm livrãrile
cãtre clienþi. Din acest motiv avem ne-
voie de o creºtere mult mai dinamicã,
bazatã pe achiziþii ºi dublatã de o
creºtere organicã.

Reporter: Ce mesaj aveþi pentru un
antreprenor sau o companie care are în
vedere listarea la Bursa de Valori Bucu-
reºti?

Voicu Oprean: Cred cã ar trebui sã
se pregãteascã cu ”rãbdare ºi tutun”. Sã
facã auditurile, dacã se poate, cu cineva
din Big Four sau de la un nivelul imediat
inferior – ceea ce, evident, dã o anumitã
credibilitate companiei. Prin urmare sã
se pregãteascã din punctul de vedere al
procedurilor, al etapelor pe care trebuie
sã le urmeze ºi, bineînþeles, sã facã pa-
sul.

Recunosc cã pentru mine a fost relativ
greu, deoarece eram obiºnuit sã iau deci-
ziile instant. Or, acum de multe ori pro-
cesul este mai lung, avem un Consiliul
de Administraþie, un comitet de remune-

rare, comitet de audit, echipã de M&A, ºi
Advisory Board – toate structurile obli-
gatorii într-o firmã listatã.

Sper ca cei care îºi listeazã compania
la bursã sã gãseascã ceea ce cautã de fapt.
Noi am reuºit sã ne asigurãm finanþarea,
iar investiorii din plasamentul privat au
beneficiat de creºtere. Am bãtut inflaþia,
ceea ce probabil este cel mai important
element ºi evoluþia preþului acþiunii este
peste cea a indicelui BETAeRO.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Capitalizare de aproape un miliard de
lei pentru AROBS, cu 50% peste cea
obþinutã în urma plasamentului privat
(urmare din pagina 1)

Mihai Cãruntu a adãugat: ”În opinia
mea, AROBS are toate ingredientele sã
devinã o companie de referinþã pentru
Piaþa Reglementatã a bursei. Este o com-
panie de tehnologie, domeniu cu poten-
þial ridicat în ceea ce priveºte dinamica
afacerilor ºi foarte apreciat de investitori.
De asemenea, are o strategie de creºtere
bazatã atât pe creºtere organicã, cât ºi
prin achiziþii, ceea ce ar trebui sã se re-
flecte în mãrirea capacitãþii de generare
de profit. Compania realizeazã rãscum-
pãrãri de acþiuni din piaþã pe care le folo-
seºte pentru remunerarea managementu-
lui ºi a salariaþilor importanþi, imple-
mentând astfel programe de tip stock op-
tion plan. O astfel de companie, care face
rãscumpãrãri semnificative din piaþã este

interesantã pentru investitori, deoarece
achiziþiile susþin preþul acþiunii. De ase-
menea, prin capitalizarea de 190,7 mi-
lioane euro, AROBS este o companie
adecvatã pentru Piaþa Reglementatã”.

Cristian Tudorescu:
”Prin dimensiune,
AROBS era încã de la
listarea pe AeRO o
candidatã pentru piaþa
principalã a Bursei”

Cristian Tudorescu, consultant finan-
ciar ºi cofondator Investors Club, spune
cã, în mod normal, trecerea unei compa-
nii în Piaþa Principalã a BVB atrage aten-
þia unor fonduri care nu pot investi în
emintenþi din AeRO, dar simpla promo-
vare nu induce o dinamicã pozitivã pe
termen mediu-lung pentru acþiune.

Consultantul ne-a transmis: ”Prin di-
mensiunea sa, AROBS era încã de la lis-
tarea pe AeRO o viitoare candidatã pen-
tru piaþa principalã a Bursei. În mod nor-
mal, o astfel de companie atrage atenþia
unor fonduri de investiþii care nu pot in-
vesti pe piaþa AeRO, din motive de re-
glementare, dar care ar putea fi interesate
de acþiune odatã ce aceasta trece pe piaþa
principalã”.

Cristian Tudorescu a completat:
”Însã, simpla migrare cãtre prima piaþã a
BVB nu induce o evoluþie pozitivã pe
termen mediu-lung pentru acþiune. Doar
rezultatele financiare vor putea fi vecto-

rul principal, care sã tracteze acþiunea pe
urmãtorii unu - doi ani ºi mai mult.
Aºadar, dacã AROBS ar continua creºte-
rea cifrei de afaceri ºi a profiturilor con-
solidate în ritmuri de douã cifre, iar even-
tualele reculuri sã fie doar temporare sau
din motive de tratament contabil, atunci
pe termen mediu am putea vedea o evo-
luþie bunã ºi a acþiunii cu acelaºi simbol”.

”Amplitudinea unei
majorãri de capital cu
cash reprezintã un factor
care poate influenþa
preþul acþiunii AROBS în
urmãtoarele luni”, spune
consultantul financiar

AROBS Transilvania Software are în
prezent o capitalizare de 947,9 milioane
lei cu 53% peste cea rezultatã în urma de-
rulãrii plasamentului privat din urmã cu
doi ani, de 618 milioane de lei. De aseme-
nea, evaluarea companiei este cu 7% mai
mare faþã de cea de la finele primei zile de
tranzacþionare a acþiunilor AROBS în
Piaþa AeRO, producãtorul de IT fiind
astfel printre puþinii emitenþi din Sistemul
Multilateral de Tranzacþionare al BVB ce
au adus randamente pozitive investitori-
lor.

”La momentul plasamentului privat,
preþul a fost bine ancorat în raport cu re-
zultatele ulterioare, iar compania s-a þi-
nut în general de planul conturat la lista-

re, aºadar ºi preþul acþiunii a evoluat per
total mai bine decât media pieþei”, spune
Cristian Tudorescu.

În opinia sa, un factor care poate in-
fluenþa preþul titlurilor AROBS în urmã-
toarele luni va fi ºi amplitudinea unei
majorãri de capital cu cash, idee pe care
compania a avansat-o în ultima perioadã.
”Parametrii ºi mai ales preþul la care s-ar
face o astfel de atragere de capital vor
avea un efect asupra cotaþiilor de piaþã
ale acþiunii AROBS”, a punctat confon-
datorul Investors Club.

Mihai Cãruntu: ”Pentru
un producãtor de
software este important
sã aibã brand-uri proprii
ºi venituri recurente, iar
AROBS are astfel de
produse ºi servicii”

Legat de perspectivele urmãtorilor ani,
Mihai Cãruntu spune cã, atât pentru com-
panie cât ºi pentru investitori, va fi impor-
tant ca ponderea veniturilor recurente sã
fie cât mai mare în totalul veniturilor.

”Pentru un producãtor de software
este important sã aibã brand-uri proprii ºi
venituri recurente, provenite din activitã-
þi de tipul «software as a service», iar
AROBS are astfel de produse ºi servicii.
Prin urmare, pentru investitori ºi compa-
nie va fi important ca ponderea venituri-
lor recurente sã fie cât mai mare în totalul

veniturilor, iar partea de «outsourcing»
cât mai micã. Cum AROBS a fãcut mul-
te achiziþii de companii profitabile
începând cu 2021, este important ca in-
vestitorii sã analizeze impactul acestora
asupra profitabilitãþii Grupului, precum
ºi asupra structurii veniturilor, servicii-
lor, ºi sã înþeleagã cum noile companii se
vor integra în Grup. Posibila eliminare a
scutirii de impozitul de 10% pe venit
pentru majoritatea salariaþilor din secto-
rul IT va avea, cu siguranþã, un impact
negativ asupra profilului de profitabilita-
te al companiilor din domeniu, iar pentru
investitori aceasta va fi o temã importan-
tã de diseminat din perspectiva poziþio-
nãrii faþã de industrie în urmãtorul an”,
ne-a spus analistul financiar.

Conform documentului oficial pe
care premierul Marcel Ciolacu îl va pre-
zenta în Parlament pentru asumarea rãs-
punderii, IT-iºtii vor plãti impozit pe ve-
nit pentru sumele de peste 10.000 lei brut
pe lunã, mãsurã ce se va aplica pânã în
anul 2028.

Wood ºi BRK recomandã
”Cumpãrare” pentru
acþiunile AROBS

Analiºtii de la Wood & Company ºi
cei de la BRK Financial Group au reco-
mandat “Cumpãrare” pentru acþiunile
AROBS, conform ultimelor rapoarte pu-
blicate de cele douã societãþi.

Echipa de la Wood, formatã din Bram
Buring ºi Iuliana Ciopraga, au estimat un

preþ þintã pentru urmãtoarele douãspre-
zece luni de 1,43 lei pentru titlurile com-
paniei de IT, într-un raport publicat în
data de 16 august, pe portalul BVB
Research Hub. Obiectivul echivaleazã
cu un randament potenþial de 31% faþã de
preþul acþiunii AROBS din data de 20
septembrie, de 1,088 lei.

În cazul BRK, analistul Ioana Maier
estima un preþ þintã de 1,25 lei pentru tit-
lurile companiei, într-un raport publicat
în data de 25 august. Faþã de cotaþia ac-
þiunii din 20 septembrie, obiectivul de
preþ echivaleazã cu un randament poten-
þial de 15%. BRK Financial Group acti-
veazã ºi în calitate de Market Maker pen-
tru acþiunile AROBS.

Fondatorul Voicu Oprean are în mod
direct 66,2% din companie, restul de
33,8% sunt alþi acþionari, conform infor-
maþiilor prezentate în prospectul de ad-
mitere a acþiunilor AROBS în Piaþa Re-
glementatã a BVB, întocmit de BT Capi-
tal Partners. n

Notã:

Pentru estimarea þintei de preþ a ac-
þiunilor AROBS în urmãtoarele douã-
sprezece luni, echipa de la Wood a folosit
o combinaþie între Metoda Comparaþii-
lor cu emitenþi asemãnãtori din pieþele
internaþionale ºi Metoda Discounted
Cash Flows (a fluxurilor de numerar ac-
tualizate – DCF). În cazul BRK, preþul
þintã a fost estimat prin metoda fluxurilor
de numerar actualizate.

Fondatorul
Voicu Oprean

are în mod direct

66,2%
din companie,

restul de

33,8%
sunt alþi acþionari.
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"Zona de servicii are în mod clar o creºtere
acceleratã, iar în zona de produse, unde de

asemenea vrem sã creºtem, suntem prezenþi în
patru þãri. De exemplu, Aeroportul din Jakarta

foloseºte soluþiile AROBS pentru localizarea flotei
de maºini. Primãria din Chiºinãu foloseºte soluþia

noastrã de monitorizare a parcului auto".

"În România discutãm de zeci de mii de absolvenþi.
Iar ideea noastrã este sã reuºim sã consolidãm ºi

sã aducem aceste resurse în piaþã la un nivel
reprezentativ".
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AROBS în cifre
(urmare din pagina 1)

Syderal Polska, acum redenumitã
AROBS Polska, este specializatã în
dezvoltarea de software ºi tehnologii
pentru comunicarea cuanticã ºi opticã,
stocarea ºi procesarea datelor, precum
ºi controlul mecanismelor ºi instru-
mentelor prin satelit.

Atât Future WorkForce Global
(FWF), cât ºi AROBS Polska deschid
noi pieþe care depãºesc graniþele þãrilor
în care îºi au sediul. Acelaºi lucru a fost
obþinut de AROBS Transilvania Soft-
ware S.A. prin preluarea Berg Compu-
ters, cu un portfoliu de clienþi din Ger-
mania, Austria ºi Elveþia. AROBS
Engineering, fosta Enea Software Ser-
vices România, a adus în Grup, în
2022, expertize complet noi în industrii
ca Aerospaþial, Maritim ºi Medical
Devices.

Creºterea cifrei de afaceri, a investi-
þiilor, cât ºi strategia de expansiune (de
tip orizontal) au transformat AROBS
Transilvania Software S.A. într-una
dintre cele mai atractive companii la
Bursa de Valori din Bucureºti.

Valoarea de piaþã a firmei era, la
sfârºitul anului trecut, de 1.062.844.078
lei/215.587.034 euro, iar factorul Tobin Q
era de 2,94, ceea ce înseamnã cã valoarea
de piaþã a titlurilor firmei este mai mare
decât costul de înlocuire a capitalului.

Strategia de viitor a grupului pune
accent pe patru direcþii principale: a)
cercetare-inovare pentru produsele
software; b) dezvoltarea de noi servicii
software; c) preluãri de firme în Euro-
pa, în America de Nord ºi în Asia de
Sud Est; d) dezvoltarea ºi retenþia an-
gajaþilor.

Evoluþia rezultatelor
financiare în trimestrul I
2023

În primele 3 luni, cifra de afaceri a
grupului AROBS a înregistrat un salt
cu 113% faþã de trimestrul I 2022, ca
urmare a creºterii contractãrilor, prelu-
ãrii firmelor Berg Computers, Enea
Software Services România (în prezent
AROBS Engineering) ºi a grupului
Nordlogic, precum ºi prin prisma re-
zultatelor filialei AROBS Systems.

În cifra de afaceri a grupului servi-
ciile software au o pondere de 66%
(creºtere 85%), sisteme integrate 21%
(+ 100%, prin AROBS Systems,) ºi
produse software 13% (+ 26%).

Comparativ cu trimestru I 2022,
profitul net a înregistrat o scãdere de
15%, EBIT -7%, dar EBITDAa înregis-
trat o majorare de 9%. De asemenea,
rata profitului net marginal este de
10%, iar marja EBITDA 17%.

Cheltuielile de exploatare s-au ma-
jorat cu 164%. În structura acestora,
cheltuielile cu personalul au ponderea
cea mai mare (41.6% din total), înre-
gistrând o majorare de 144% faþã de
trim I 2022, urmate de alte cheltuieli de
exploatare cu o pondere de 31% ºi o
creºtere de 87%, cheltuieli privind
mãrfurile (echipamente) cu o pondere
de 22% ºi care au înregistrat un salt faþã
de trim. I 2022 ca urmare a vânzãrii de
echipamente în cadrul activitãþii de sis-
teme integrate. Fãcând o comparaþie
între cele douã trimestre, creºterea
cheltuielilor de exploatare a fost acce-
leratã ºi semnificativã ca urmare a pre-

luãrilor de firme, a costului cu forþa de
muncã pe latura salarizãrii ºi a aplicãrii
unui stock option plan.

Grupul a continuat investiþiile, ceea
ce se observã în valoarea ºi structura
imobilizãrilor necorporale (creºtere +
9%) ºi imobilizãrilor corporale (+ 14%).

Eficienþa capitalului/ Return on
equity – ROE este de 0,0560 sau 5.6%.
Este un nivel bun, însã fiind înregistra-
tã în primul tirmestru nu este relevant,

doar dã un semnal. Randamentul acti-
velor/ Return on Assets este de 3.3 ºi
este posibil ca pânã la sfârºitul anului
sã înregistreze valorile din 2022, dacã
activele firmelor preluate sunt exploa-
tate eficient.

Indicatorul gradului de îndatorare
este de 35.4%, înregistrând o creºtere
de 4 puncte procentuale comparativ cu
sfârºitul anului 2022, iar la data de
31.03.2023 este de 22,65%. În structu-

ra datoriilor, majorarea este semnifica-
tivã la pasivele curente (57%). Acestea
trebuie urmãrite cu prudenþã, în condi-
þiile creºterii costurilor de finanþare pe
termen scurt. Este adevãrat cã a scãzut
ponderea pasivelor cãtre instituþiile de
credit, în schimb au crescut datoriile
comerciale.

În ceea ce priveºte solvabilitatea,
valoarea indicatorului este relativ ridi-
catã: 2.8, iar lichiditatea curentã/testul

acid de 2.5 (benchmark >1), deºi a
scãzut comparativ cu ultimul trimes-
tru al anului 2022. Aceºti indicatori
aratã cã firma are o situaþie financiarã
robustã.

Factorul Tobin Q a scãzut uºor faþã
de decembre 2022, dar înregistreazã
o valoare ridicatã, întrucât atât dato-
riile cât ºi activele au crescut, în
condiþiile în care cota acþiunilor a rã-
mas constantã. n

Indicatori 2022

Total activ 360.396.007 lei
Total datorii 113.134.045 lei
Cifra de afaceri 301.082.813 lei
Profitul net 43.209.995 lei
Marja profitului 14%
EBIT 51.141.177 lei
EBITDA 66.177.164 lei
Marja EBITDA 22%
Ratã profit net marginal/marja netã a profi-
tului (profit net/cifrã de afaceri) 10%

Capitaluri proprii 224.161.056 lei
Eficienþa capitalului/ Return on equity –
ROE
Formula: profit net/capitaluri proprii

0.192 sau 19%
Este printre cei mai importanþi indicatori. Aratã eficienþa capi-
talului investit. Indicatorul are o valoare ridicatã.

Randamentul activelor/ Return on Assets

0,119 sau 12%
Exprimã eficienþa exploatãrii activelor.
În SUA, în software & programming industry se calculeazã tri-
mestiral sau anual ºi se situeazã între 5,95 – 7%.

Rata de levier
0,5
Grad foarte scãzut de îndatorare, prin prisma valorii activelor.
O valoare a indicatorului ce depãºeºte 2,33 exprimã un grad
foarte ridicat de îndatorare.

Grad de îndatorare
25,11%
Gradul de îndatoare trebuie sã se situeze pânã în 50%. O limitã
sub 30% indicã o rezervã în apelarea la credite, iar peste 80%
o dependenþã de credite.

Solvabilitate globalã:
Formula activ total/datorii totale

3
(Indicatorul trebuie sã fie supraunitar, cât mai aproape de 2)

Lichiditate curentã/testul acid
3,5
(benchmark >1). Valoare ridicatã.

Factor Tobin q 2,94

Solvabilitate globalã:

An Valoare Variaþie

2020 3,8 15

2021 9 137

2022 3 -66

Grad de îndatorare (%):

An Valoare%

2020 6,58%

2021 2,05%

2022 25,11%

Cifra de afaceri (lei):

An Valoare Variaþie

2020 173.104.541 22%

2021 190.066.243 10%

2022 301.082.813 58%

Active totale (lei):

An Valoare Variaþie

2020 141.219.272 26%

2021 210.484.978 49%

2022 360.396.007 71%

Marja profitului (%):

An Valoare Variaþie

2020 23 360

2021 24 4

2022 14 -42

Total datorii (lei):

An Valoare Variaþie

2020 36.544.776 8%

2021 23.172.361 -37%

2022 113.134.045 388%

Profit net normalizat:

An Valoare Variaþie

2020 39.265.725 24%

2021 45.962.041 17%

2022 49.248.926 7%

Istoric date financiare consolidate, conform datelor publicate în rapoartele anuale de mentionat cã sunt rapoartele anuale întocmite conform RAS (OMFP1802/2014)

AROBS – cea mai mare companie
de IT de la BVB
l Compania are birouri în unsprezece oraºe din þara noastrã ºi în nouã internaþionalel Serviciile ºi produsele software – verticalele majore de business ale
AROBSl TrackGPS reprezintã una din cele mai importante soluþii de management al flotei din Europa Centralã ºi de Est

AROBS Transilvania Software este o companie româ-
neascã fondatã în urmã cu 25 de ani care s-a impus ca un ju-
cãtor important în industria globalã de tehnologie. În
prezent, echipa AROBS are peste 1.200 de specialiºti în biro-
urile sale din România ºi din întreaga lume. AROBS este cea
mai mare companie de IT listatã la Bursa de Valori Bucureºti.

Voicu Oprean a fondat AROBS cu scopul de a aduce o
abordare nouã faþã de celelalte companii prezente la vremea
aceea pe piaþa româneascã de IT ºi pentru a le oferi o oportu-
nitate de muncã tinerilor absolvenþi care voiau sã rãmânã în
þarã.

Povestea AROBS începe la întoarcerea lui Voicu în
România, în 1997, dupã o perioadã scurtã petrecutã în secto-
rul IT din SUA. Voicu s-a alãturat unei firme italiene de
outsourcing din Cluj, dar cultura companiei nu s-a aliniat cu
viziunea sa ºi a fost concediat la scurt timp, imediat dupã ce
au aflat cã doreºte sã îºi continue studiile.

Iniþial, AROBS a însemnat un mic grup de prieteni care
scriau cod într-un apartament din Cluj-Napoca. Dacã în pri-
mii ani de existenþã AROBS s-a concentrat pe furnizarea de
servicii software clienþilor internaþionali, în 2003 ºi-a diversi-
ficat activitatea ºi a lansat primul sãu produs, Optimall SFA.

De-a lungul anilor, echipa AROBS s-a extins atât pe teri-
toriul þãrii cât ºi în afara graniþelor, iar în prezent are birouri în
unsprezece oraºe din România ºi nouã sedii internaþionale.

Creºtere organicã ºi prin achiziþii
strategice

AROBS a crescut atât organic, cât ºi prin achiziþii strate-
gice ale unor companii care au sinergii cu AROBS Grup,
în cadrul cãrora activeazã echipe de management ºi tehni-
ce care completeazã viziunea ºi direcþiile de dezvoltare co-
mune.

AROBS are douã verticale majore de business, partea de
servicii software ºi partea de produse software. Pe partea de
servicii software, cea mai puternicã divizie din companie,
AROBS a dezvoltat parteneriate cu jucãtori internaþionali
importanþi din industrii precum Automotive, Life Sciences,
Travel, IoT, Fintech, Medical Devices, Aerospace ºi Marine.
Din aprilie 2023, AROBS îºi întãreºte poziþia pe piaþa de
Intelligent Automation, Machine Learning, Robotic Process

Automation ºi Artificial Intelligence, prin achiziþia Future
WorkForce Global ºi integrarea business-ului cu CoSO
Olanda ºi Belgia, care sunt parte din grup din 2018.

Produsele software ale AROBS eficientizeazã activitatea
companiilor din industrii emergente, cu soluþii pentru mana-
gementul de flotã (TrackGPS, lider în industria managemen-
tului de flotã cu peste 11.000 de clienþi, ºi SASFleet ºi E-Toll
Solutions), optimizarea afacerilor (Optimall, MonePOS,
SoftManager), gestionarea resurselor umane (TrueHR,
dpPayroll), RateWizz (channel manager pentru industria ho-
telierã) ºi soluþia pentru digitalizarea manualelor ºcolare.

2003-Lansarea Optimall, primul produs
software AROBS, urmat în 2005, de
TrackGPS, care azi este produsul cel mai
puternic al companiei

Primul moment important a fost în 2003, când, sub pre-
siunea crizei dot.com, AROBS a lansat primul sãu produs,
Optimall SFA, pe piaþa româneascã. În 2005, a lansat
TrackGPS - platforma de management al flotei - care este, în
prezent, cel mai important ºi renumit dintre toate produsele
AROBS. TrackGPS este una din cele mai importante soluþii
de management de flotã din Europa Centrala ºi de Est, ºi este
prezent ºi pe piaþa din Indonezia.

2018 - achiziþia primei companii strãine

Un moment important a fost achiziþia primei companii
strãine. În 2018, AROBS a achiziþionat CoSo din Belgia ºi

Olanda, specializatã în logisticã, educaþie ºi automatizare
(RPA). Aceastã tranzacþie a fost urmatã de achiziþia SAS
Grup în 2018, al treilea cel mai important jucãtor de pe piaþa
de management ºi monitorizare a flotelor auto din România
la acea vreme. A fost momentul în care compania ºi-a
consolidat poziþia de lider pe aceastã piaþã. În 2019 a fã-
cut o nouã achiziþie, prin preluarea pachetului majoritar

de acþiuni al SoftManager, companie care dezvoltã ºi im-
plementeazã soluþii CRM. Un alt moment important a fost
achiziþia UCMS, creatorul produselor software TrueHR
ºi dpPayroll. Compania a devenit, de asemenea, parte din
AROBS în 2019.

2021 – cel mai mare plasament privat din
istoria Pieþei AeRO

Un moment crucial în evoluþia companiei a avut loc în
octombrie 2021, când AROBS a atras aproximativ 75 de
milioane de lei în cadrul celui mai mare plasament privat din
istoria pieþei AeRO a BVB, capital destinat procesului de
fuziuni ºi achiziþii al companiei.

În data de 6 decembrie 2021, acþiunile AROBS au intrat la
tranzacþionare pe piaþa AeRO a BVB. Cu sprijinul capitalu-
lui atras de la investitorii BVB, finanþare bancarã ºi resurse
proprii, AROBS a realizat urmãtoarele achiziþii de la listarea
pe piaþa AeRO a bursei: Berg Computers, Enea Software
Services România – acum AROBS Engineering, Nordlogic
Grup, AROBS Software SRL- Moldova ºi AROBS TrackGPS
SRL - Moldova, Centrul de Soft GPS, SYDERAL Polska –
acum AROBS Polska, Future WorkForce Global SA ºi
AROBS Pannonia Software KFT (Ungaria).

AROBS este una dintre puþinele companii listate care oferã
angajaþilor un program de Stock Option Plan (SOP), prin care
aceºtia devin parteneri ai companiei. Trei programe de SOP
au fost deja implementate, din 2021 pânã în prezent.

În 2023, compania a demarat procesul de transfer al acþiu-
nilor sale pe Piaþa Principalã a BVB, un pas semnificativ
pentru ca AROBS sã devinã un jucãtor important pe piaþa
globalã de servicii ºi produse IT, pornit de la Cluj.

Începând cu 25 septembrie 2023, acþiunile AROBS se
tranzacþioneazã pe Piaþa Principalã a BVB. n

Indicatori trim I 2023

Total activ 401.644.821 lei
Total datorii 142.364.149 lei
Cifra de afaceri 131.303.041 lei
Profit net 13.209.722 lei
EBIT 17.308.173 lei
EBITDA 22.826.348 lei
Marja EBITDA 17%
Ratã profit net marginal/marja netã a profitului
(profit net/cifrã de afaceri) 10%

Capitaluri proprii 235.649.964 lei
Eficienþa capitalului/ Return on equity – ROE
Formula: profit net/capitaluri proprii

0,0560 sau 5,6%

Randamentul activelor/ Return on Assets 3,3
Exprimã eficienþa exploatãrii activelor.

Rata de levier 0,6
Grad de îndatorare 22,65%
Solvabilitate globalã:
Formula: activ total/datorii totale 2,8

Lichiditate curentã/testul acid

2.55
(benchmark >1). Firma are lichiditãþi. Nu este nevoitã
sã se împrumute pe termen scurt, dar indicatorul este
sub cel din trim. I 2022 (3,5).

Factor Tobin q 2,72
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ALEXANDRU STÂNEAN, CEO TERAPLAST:

„Nu ne simþim limitaþi de graniþele României”
(urmare din pagina 1)

Reporter: În ultima perioadã,
prin vânzarea diviziei Steel ºi a
liniei de business Profile de tâmplãrie,
TeraPlast a ieºit din piaþa materialelor
de construcþii din oþel ºi a profilelor de
tâmplãrie. Pe de altã parte, prin achizi-
þionarea Somplast, a intrat în piaþa am-
balajelor. Care au fost elementele care
au dus la aceste schimbãri ºi care sunt
rezultatele obþinute pânã în prezent, în
urma operaþiunilor realizate? Puteþi
detalia?

Alexandru Stânean: Spus simplu,
am decis sã ne concentrãm pe ce ºtim
sã facem cel mai bine ºi unde putem
creºte cel mai mult ºi, deci, sã direcþio-
nãm toate resursele în aceastã direcþie.
A fost o reorientare strategicã a gru-
pului, îndelung gânditã, cu obiectivul
clar ºi realist de a deveni cel mai mare
procesator de polimeri din Europa Cen-
tralã ºi de Est (cu excepþia Poloniei).

E domeniul unde avem expertizã
vastã, cunoaºtem tehnologia, furnizo-
rii de materiale ºi piaþã, deci suntem în
elementul nostru. E domeniul cu apli-
caþii finale largi ºi cu oportunitãþi ma-
sive pe care vrem sã le fructificãm.
Piaþa de la noi este dominatã de impor-
turi ºi noi vrem sã acoperim cât mai
mult din necesar prin ofertã internã.
Ne dezvoltãm rapid pe segmentul am-
balajelor, unde aproape jumãtate din
cerere este acoperitã din exterior. Noi
ne propunem sã dislocãm aceste im-
porturi. Pasul al doilea este sã facem
produsele exportabile, iar ambalajele
flexibile au un potenþial mare.

Strategia noastrã de dezvoltare are
ºi o componentã semnificativã de sus-
tenabilitate ºi atunci a apãrut ca natu-
ralã o investiþie în ambalaje biodegra-
dabile. Fabrica nouã de ambalaje bio-
degradabile, în care am investit 12 mi-
lioane de euro, este miezul portofoliu-
lui de ambalaje flexibile, completat cu
active preluate prin operaþiuni M&Aºi
alte proiecte aflate în derulare.

Reporter: Aþi atins tema preluã-
rilor ºi, din aceastã perspectivã,
TeraPlast a fost extrem de activã. Re-
cent, a preluat linia de producþie de fo-
lii din polietilenã a Brikston Construc-
tion Solutions, pas descris ca fiind ne-
cesar pentru atingerea obiectivului de
a deveni liderii pieþei de ambalaje fle-
xibile din þara noastrã. Ce avantaje

aduce companiei unitatea de producþie
a Brikston ºi cum se va integra în acti-
vitatea generalã a Grupului?

Alexandru Stânean: Achizitia ac-
tivelor de folii din polietilenã de la
Brikston Construction Solutions este o
piesã dintr-un puzzle mai mare de
achiziþii ºi investiþii pentru a atinge
acel obiectiv abiþios de a deveni lider
pe piaþa ambalajelor flexibile.

Unitatea produce folii din polieti-
lenã pentru uz industrial (1.200
tone/an) ºi devine complementarã
portofoliul Somplast, compania pre-
luatã la finalul anului trecut. Adiþio-
nal preluãm ºi o capacitate de recicla-
re a foliilor din polietilenã, de 300
tone/an, care se integreazã extrem de
bine în politicile verzi dezvoltate la
nivelul Grupului. Aceste linii sunt ac-
tive acum în Sighiºoara, dar vor fi re-
locate pe platforma din Nãsãud anul
viitor, dupã ce vom face modernizãri
ale facilitãþilor, astfel încât sã fluidi-
zãm fluxurile de producþie ºi sã atin-
gem eficienþa optimã.

Avem, în prezent, împreunã cu fa-
brica de producþie a ambalajelor bio-
degradabile – o investiþie greenfield –
trei fabrici pentru acest segment de bu-
siness ºi adãugãm. Tocmai am anunþat
o nouã investiþie într-o fabricã pentru
folii stretch ºi suntem extrem de activi
în identificarea unor potenþiale noi
achiziþii.

Asadar, tocmai pentru cã acþionãm
pe mai multe direcþii - investitii ºi
M&A -, precum ºi pe mai multe niºe
de producþie, cred cã obiectivul de a
ajunge lideri pe piaþa ambalajelor fle-
xibile este realist ºi, în acelaºi timp, în

grafic.
Reporter: Ce ne puteþi spune des-

pre activitatea TeraPlast în pieþele ex-
terne, din punctul de vedere al expor-
turilor ºi al posibilelor achiziþii?

Alexandru Stânean: În structura
actualã a Grupului, TeraGlass este cel
mai mare exportator; circa 70% din ci-
fra de afaceri provine din vânzãrile ex-
terne. Din aceastã perspectivã am avut
strategia potrivitã, concentratã pe pre-
zenþa în marile reþele DIY.

Dupã cum spuneam, ambalajele fle-
xibile sunt produse exportabile, iar pe
produsele din polietilenã ale acestei li-
nii de business, datoritã Somplast,
avem deja o reþea de distribuþie exter-
nã care ajunge pânã în Franþa.

Tevile nu sunt produse care se pre-
teazã prea mult la export, din conside-
rente pur logistice ºi economice; au un
volum mare. Prin contrast, granulele
din care sunt fãcute þevile cãlãtoresc
uºor ºi reprezintã marfã exportabilã.

Ne propunem sã creºtem ponderea
exporturilor în cifra de afaceri consoli-
datã a Grupului, pânã undeva la 15%.

Însã nu ne uitãm peste graniþã doar
pentru a identifica pieþe de desfacere,
ci ºi din perspectiva achiziþiilor; nu ne
simþim limitaþi de graniþele României.
Faptul cã acum nu mai suntem prezen-
þi printr-o unitate de producþie în strãi-
nãtate este doar de conjucturã.

Nu excludem deloc, ba chiar pros-
pectãm ºi avem discuþii cu firme din
Europa. Cu certitudine nu facem achi-
ziþii de dragul achiziþiilor sau pentru a
aduna trofee. Facem analizele în baza
unor criterii solide, nu facem rabat de
la ele ºi sunt filtrul oricãrei potenþiale

achiziþii.
Reporter: Lipsa forþei de muncã

este una dintre dificultãþile cu care se
confruntã multe industrii din þara noas-
trã, inclusiv sectorul construcþiilor.
Care este situaþia la nivelul TeraPlast
ºi cum abordaþi aceastã problemã?

Alexandru Stânean: Ca tot me-
diul de afaceri din România, ne con-
frutãm cu acestã provocare majorã ºi
încercãm sã o gestionãm cât mai bine.
E un fenomen mai larg, persistent la
nivel regional, continental, ºi tinde sã
devinã global, dacã ne gândim la si-
tuaþia unor economii mari, precum
cea a Statelor Unite. Ne adaptãm poli-
ticile de resurse umane, iar colegii din
departamentul HR diversificã instru-
mentele de recrutare, pachetele de be-
neficii, pentru a ne face atractivi ºi, în
acelaºi timp, sã menþinem personalul
actual.

Ne strãduim sã fim un angajator
atractiv atât pentru cei 1.000 de colegi
pe care îi avem, cât ºi pentru bazinul
de recrutare aflat la dispoziþie. Avem,
intern, un program de calificare astfel
încât noii noºtri colegi sã beneficieze
de o perioadã de inducþie, în care sunt
ghidaþi ºi instruiþi. În acelaºi timp,
avem deja mai mulþi ani de când sun-
tem activi în programele de învã-
tãmânt dual cu un liceu local pentru a
forma viitoarea forþã de muncã. Însã,
am fost ºi în situaþia în care am fost ne-
voiþi sã recrutãm din strãinãtate.

Reporter: Ca urmare a evoluþiei
excepþionale ale acþiunilor TRP, ce au
avut în spate rezultatele obþinute de
companie, TeraPlast a fost inclusã în
acest an în indicii de pieþe emergente

ai FTSE Russell, intrând astfel pe ra-
darul unor investitori instituþinali strã-
ini de anvergurã. De asemenea, com-
pania este printre preferatele fonduri-
lor de pensii Pilon II din þara noastrã.
Ce impact are asupra activitãþii TeraP-
last existenþa sau perspectiva intrãrii
unor astfel de investitori în acþionaria-
tul companiei?

Alexandru Stânean: E o validare a
eforturilor noastre ºi, în ansamblu, a
performanþelor companiei. Ne bucu-
rãm sã contribuim la vizibilitatea pie-
þei noastre de capital, la relevanþa ei la
nivel global. Apar mai multe nume pe
radarele investitorilor mari ºi asta
creºte atractivitatea pieþei româneºti.

Pe de altã parte, aceastã vizibilitate
a companiei noastre aduce valoare ac-
þionarilor, care ne-au acordat încrede-
re ºi acum le-o rãsplãtim. Prezenþa în
acþionariatul TRPa investitorilor insti-
tuþionali strãini ºi a fondurilor de pen-
sii din România ne onoreazã ºi ne indi-
cã faptul cã suntem pe drumul ce bun.
Este tot o validare, venitã de la investi-
tori sofisticaþi, cu criterii complexe de
evaluare.

Reporter: În ultima perioadã, din
partea investitorilor ºi a mediului de
afaceri în general, se pune tot mai mult
accent pe criteriile ESG (Environmen-
tal, Social, Governance). Ce demersu-
ri sau strategie are TeraPlast, în acea-
stã direcþie?

Alexandru Stânean: Sunt criterii
la care am aderat de multã vreme ºi
au devenit norme interne obiºnuite.
În acest an, TeraPlast a devenit parte
a UN Global Compact, cea mai im-
portantã iniþiativã în domeniul gu-
vernanþei corporative responsabile
din lume.

Strategiile noastre de dezvoltare au
în centru grija pentru mediu. Dupã
cum spuneam ºi mai devreme, intrarea
pe piaþa ambalajelor flexibile are ca
piesã centralã fabrica de saci ºi pungi
biodegradabile, în care am investit 12
milioane de euro.

O altã direcþie a fost creºterea capa-
citãþii de reciclare, iar investiþiile fãcu-
te în acest an au dus la mai mult decât
dublarea acesteia. Suntem acum cel
mai mare reciclator de PVC microni-
zat din Europa de Est ºi în topul 5 euro-
pean.

Am reuºit sã dezvoltãm o þeavã care
foloseºte 100% materie primã recicla-

tã, iar pentru þeava multistrat din PVC,
pentru canalizãri exterioare, cu miez
reciclat, avem ºi brevet internaþional.
În acelaºi timp, am derulat o investiþie
majorã alãturi de E.ON Energie, prin
care am instalat deja peste 7.000 de
module fotovoltaice pe halele de pro-
ducþie. Vom continua aceastã acoperi-
re ºi în viitor.

Ne implicãm, totodatã, în comuni-
tate prin susþinerea proiectelor care au
un impact pozitiv asupra prezentului ºi
viitorului. Sprijinim mai multe iniþiati-
ve privind educaþia, sportul la nivel lo-
cal ºi ne-am implicat în comunitate
prin susþinerea Via Transilvanica.

Intern, implementãm bune practici
cu privire la capitalul uman – beneficii
atractive pentru angajaþi, condiþii de
muncã sigure, programe de dezvoltare
ºi multã transprenþã.

Privim criteriile ESG nu ca sarcini
sau constrângeri, ci ca mijloace de a
obþine performanþe mai bune. Vedem
beneficiile lor; sunt tangibile.

Reporter: Cum apreciaþi cã trece
prin aceastã crizã piaþa de construcþii?

Alexandru Stânean: În 2020, piaþa
construcþiilor a avut o evoluþie foarte
bunã, în ciuda mediului complicat.
ªantierele au rãmas deschise, investi-
þiile publice ºi licitaþiile s-au derulat
normal, s-a lucrat chiar peste ceea ce
era anticipat. De aceea am ºi ajuns sã
fim limitaþi de capacitãþile de produc-
þie pe care, între timp, le-am redimen-
sionat prin investiþii.

În momentul de faþã existã oarecare
întârzieri generate de reindexarea pre-
þurilor materialelor de construcþii pen-
tru contractele în derulare.

Sunt, însã, parteneri de-ai noºtri
care au obþinut deja reindexarea ºi
ºi-au continuat normal activitatea.
Alþii încã se confruntã cu unele întar-
zieri. Prin urmare este un mix.

Credem cã se va regla destul de re-
pede aceastã întârziere pentru cã ac-
tualizarea preþurilor este deja regle-
mentatã, unele întarzieri fiind doar la
nivelul implementãrii.

Avem, însã, în faþã oportunitãþi ma-
sive, aduse de Programul Naþional de
Redresare ºi Rezilienþã. Oferã ºanse
uriaºe României, fonduri care vor su-
sþine evoluþia pieþei construcþiilor pe
un trend ascendent, iar noi suntem pre-
gãtiþi sã acoperim cererea mai mare.

Reporter: Mulþumesc! n


